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Mindenekelõtt engedjék meg, hogy megkö-
szönjem megtisztelõ meghívásukat a földügyi és
térképészeti szakterület immár hagyományos, az
egész szakmát megmozgató, kétévenkénti sereg-
szemléjére, az ez évi Vándorgyûlésre. Meghívá-

suknak nagy
örömmel te-
szek eleget, hi-
szen úgy ér-
zem, van mon-
danivalónk
egymás szá-
mára. 

Tudom,
hogy ez a ren-
dezvény a ko-
rábbiakban
szinte kizáró-
lag a földmé-
rõk és térképé-
szek szakmai
konferenciája

volt, és csak a rendszerváltás idõszakában vált a
sokkal szélesebben értelmezhetõ földügyi szakág
tapasztalatcseréjének egyik legfontosabb esemé-
nyévé. A változás számomra logikus és természe-
tes, hiszen a politikai és a gazdasági élet átalaku-
lásának, a számítástechnika és a geodéziai techno-
lógiák rendkívül gyors fejlõdésének és nem utolsó

sorban az Európai Unióhoz való csatlakozásunk-
nak köszönhetõen olyan új feladatokat kell a szak-
terület képviselõinek megoldania, amelyek jel-
lemzõje a komplexitás. E feladatokat integráltan,
minden lehetséges kapcsolódási pontot figyelem-
be véve kell végrehajtanunk. Ehhez pedig elen-
gedhetetlen a különbözõ szakterületek képviselõi-
nek együttgondolkodása, a fejlesztések eredmé-
nyeinek, sikereinek publikálása és természetesen
a gondok megosztása is. 

Ezen gondolatok jegyében engedjék meg, hogy
a magam szakterületérõl, azon belül is az agrári-
um helyzetérõl adjak – a teljesség igénye nélkül –
tájékoztatást Önöknek, különös tekintettel a kü-
szöbön álló uniós csatlakozásunkra.

A magyar agrárium helyzetét a napi sajtó elég
gyakran tárgyalja. Emiatt az agrártermelés helyze-
tének, problémáinak bemutatásánál csak a leglé-
nyegesebbekre vállalkoznék.

Az elmúlt év nyarán lezajlott kormányváltás
után a kormány (ezen belül az FVM) mélyreható-
an elemezte a magyar mezõgazdaság helyzetét, és
kimunkálta azokat a lépéseket, amelyek révén a
mezõgazdaság jelentõs fejlesztése megindulhat;
figyelembe véve az EU-csatlakozás révén kiala-
kuló új viszonyokat is.

E fejlesztési elképzelés érvényesítését zavarta
meg egyrészt a forint árfolyamának emelkedése
(majd gyengülése), másrészt – az egész ország te-
rületét érintõ – sok hónapos aszály. Ezek révén a
mezõgazdaság fejlesztésére szánt források jó ré-
szét a kényszerintézkedések (támogatások) fel-
emésztették, valamint az (idõközben befejezõdött)

Az agrárágazat – ezen belül 
a földügy – összefoglaló értékelése*

Benedek Fülöp földbirtok-politikai kormánybiztos, 
az FVM c. államtitkára, a Nemzeti Földalapkezelõ Szervezet elnöke

* Az  MFTTT Vándorgyûlésén (Debrecen, 2003. július 12.)
elhangzott elõadás szerkesztett változata.
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aratás kiemelkedõen alacsony termésátlagai miatt
az agrár-gazdaság jelentõs bevételtõl esett el.

Jellemzõ a helyzetre, hogy mára (július 11.)
80 %-os megbízhatósággal csupán 2,6 tonna/ha
átlagterméssel számolhatunk a gabonatermesztés-
ben, a korábbi évek 3,5–4,5 tonna/ha értékeivel
szemben. Ezen az országos átlagtermésen belül
három megyében csupán 1,7–1,8 tonna/ha termés-
sel lehet számolni; 11 megyében pedig 3 tonna/ha
alattival.

Erre a különlegesen rossz agrár-helyzetre tekin-
tettel már elkészült a kormány határozat-tervezete
(ennek elfogadása július második dekádjában vár-
ható). Ez a kormányrendelkezés arra hivatott,
hogy (a nemzetgazdaság lehetõségének mértéké-
ben) könnyítse a gazdálkodók helyzetét, ponto-
sabban lehetõvé tegye (a gazdálkodók saját forrá-
sait is bekalkulálva) a talpon maradást és az EU-
csatlakozás nyújtotta esélyek megõrzését.

Most visszatérnék a magyar földügyi szakigaz-
gatás mostani feladatainak és fejlesztésének kér-
déseire.

Amint az elmondottakból kitûnik, számos, az
EU-csatlakozással kapcsolatos téma – közvetlenül
vagy közvetve –  érinti a jelenlévõ szakembereket.

E témák közül elsõnek a Nemzeti Kataszteri
Program eddig elért eredményeinek és a program
folytatásának fontosságát szeretném említeni, és
nem csak azért, mert a Program indításánál – ak-
kor a tárca közigazgatási államtitkáraként – ma-
gam is bábáskodhattam.

Minden fejlett gazdasággal rendelkezõ ország
egyik legfontosabb infrastrukturális szükséglete a
megbízható, a különbözõ nyilvántartások és mû-
szaki tervezések alapjául szolgáló kataszteri tér-
képrendszer. Fokozottan érvényes ez hazánkra,
amely – talán mondhatjuk – utána van a tulajdon-
viszonyok alapvetõ átrendezõdésének, és elõtte az
uniós vérkeringésbe való integrálódásnak. Túlzás
nélkül mondhatom, hogy elemi létszükségletünk a
megbízható, számítógépen kezelhetõ, a legkülön-
bözõbb igényeket kielégítõ alaptérképek rendel-
kezésre állása. És itt nem csak az agrárium szak-
területére gondolok, hiszen a környezet- és termé-
szetvédelmi, a vízgazdálkodási, az agrár-környe-
zetgazdálkodási, a katasztrófavédelmi, az önkor-
mányzati szakterületek – és sorolhatnám még to-
vább – ugyanígy igénylik ezeket a térképeket.

Az igények sokszínûsége az oka annak, hogy a
Nemzeti Kataszteri Program keretében megvaló-
suló projektek, illetve térképmûvek is többfélék.
Az indulásnál a fõ cél a TAKAROS rendszer tér-
képi moduljának fejlesztése, a DAT szabvány sze-

rinti állami földmérési alaptérképek készítése
volt. Nagyvárosaink, fõleg a megyeszékhelyek és
a megyei jogú városok hamar felismerték a város-
vezetésben is jól hasznosítható digitális térképek
jelentõségét, és anyagilag is hozzájárultak az adat-
állomány elkészítéséhez.

Ennek eredményeként 474 ezer hektáron áll
rendelkezésünkre a szabvány szerinti térképi adat-
bázis.

Az uniós csatlakozás idõpontjának közeledté-
vel újabb igény fogalmazódott meg, ami újabb fel-
adatokat generált. Nevezetesen, a földalapú támo-
gatások integrált igazgatási és ellenõrzési rendsze-
rérõl, annak térképi alapjairól van szó. A figyelem
középpontjába ezzel a külterületek kerültek.

Az élet visszaigazolta a földügyi szakigazgatás
– és a tárca – több mint egy évtizeddel ezelõtti
azon döntését, hogy a termõföld privatizációjával
kapcsolatos földmérési munkákat numerikusan,
számítógépes feldolgozásra alkalmasan kell elvé-
gezni. E döntés nyomán a külterületek több mint
felén rendelkezésünkre állnak azok a digitális ada-
tok, amelyek kiegészítésével megkezdõdhettek a
külterületi vektoros térképek elõállítási munkái. A
négy körzeti földhivatal illetékességi területét le-
fedõ mintaprojekt sikeres volt, ennek köszönhetõ-
en ma már hat megye területén folyik a munka, és
reményeink szerint egy–másfél év múlva már 2,6
millió hektáron fogunk külterületi vektoros digitá-
lis térképpel rendelkezni.

Az uniós csatlakozással kapcsolatos feladatokat
azonban ennél korábban kell teljesítenünk. Az In-
tegrált Igazgatási és Ellenõrzési Rendszert (IIER)
a csatlakozás tényleges idõpontjáig, 2004. május
1-jéig létre kell hozni. A földügyi szakigazgatásra
hárul e rendszer földalapú támogatásokkal kap-
csolatos moduljának, a Mezõgazdasági Parcella
Azonosító keret Rendszernek (röviden: MePAR) a
megalkotása. A támogatások igényléséhez és a
felhasznált támogatások ellenõrzéséhez az orto-
fotó alapon elkészített, úgynevezett fizikai blok-
kokat tervezzük használni. A fizikai blokkok ha-
tárvonalait a fényképen és a terepen egyaránt jól
azonosítható és feltehetõen hosszabb távon is vál-
tozatlan természetes tereptárgyak, terepalakulatok
képezik. Az elkülönülõ földhasználatok blokko-
kon belüli azonosításához szükség van a kataszte-
ri adatokra is, ezért háttér-fedvényként a meglévõ
ingatlan-nyilvántartási térképek szkennelt, digitá-
lis állományát is el kell készíteni. Tudom, hogy a
földhivatalok jelenleg is emberfeletti munkával
végzik ezt a feladatot annak érdekében, hogy ha-
táridõre elkészüljenek.
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Itt feltétlenül el kell mondanom Önöknek azt,
hogy a MePAR-ral kapcsolatban rendkívül pozitív
kép alakult ki a tárca vezetésében a szakterület
szereplõirõl, ideértve a földhivatalok, a Földméré-
si és Távérzékelési Intézet, valamint a szakfõosz-
tály munkatársait. Elmondhatjuk, hogy a rendszer
európai színvonalú lesz, s ezt az állítást alátá-
masztja az uniós auditorok teljes elégedettséget
tükrözõ véleménye is.

Napjaink egyik aktuális és a jelenlevõk nagy ré-
szét közelrõl is érintõ kérdése az ingatlan-nyilván-
tartás –- ma még nem teljesen eldöntött – jövõbe-
ni mûködése. Közismert tény, hogy az igazság-
ügyi tárca vezetõje a telekkönyv, illetve a bírósági
felügyelet visszaállítása mellett érvel. Azzal a
Földmûvelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztéri-
um vezetése is egyetért, hogy a tulajdonjog biz-
tonsága, az ingatlanokkal kapcsolatos jogügyle-
teknek a jogszabályokban foglalt határidõkben
történõ pontos és szakszerû átvezetése elsõrendû
fontosságú kérdés. A véleményeltérés az ehhez
vezetõ út, a legmegfelelõbb módszer kiválasztásá-
ban van. Az IM által javasolt szervezeti változta-
tás számomra idõutazásnak tûnik, mégpedig visz-
szamutató elõjellel. Túl azon, hogy végsõ soron a
bírósági felügyelet jelenleg is érvényesül az ingat-
lan-nyilvántartás felett, számtalan oka van annak,
hogy a tárcánk vezetése inkább a földhivatali hát-
tér megerõsítésében, a megkezdett számítógépes
rendszer továbbfejlesztésében és az ingatlan-nyil-
vántartási munkatársak folyamatos, magasabb
színvonalú képzésében látja azokat a garanciális
elemeket, amelyek az elvárható jogbiztonságot
szolgálják az állampolgárok, a közigazgatás és a
gazdasági élet szereplõi számára.

Bizonyos vagyok abban, hogy jó úton járunk; a
Nemzeti Kataszteri Program felgyorsítása, a szá-
mítógépen kezelhetõ digitális térképállomány fo-
lyamatos bõvülése, a TAKARNET – melyrõl igen
pozitív visszajelzések érkeznek – elterjedése egy-
re több olyan szolgáltatást biztosít, ami a nálunk
fejlettebb, uniós országokkal való összehasonlítás
próbáját is kiállja.

Ezért, meggyõzõdésem szerint, egy drasztikus
irányváltás rövid távon egészen biztosan vissza-
vetné a szakterületet, és hosszútávon sem nyújta-
na garanciát a színvonalasabb nyilvántartás meg-
valósulására.

A Vándorgyûlés témái között kiemelt helyet ka-
pott idén az oktatás, a szakképzés témája. Ez he-
lyes és indokolt, hiszen a manapság oly sokat em-
legetett "tudásalapú társadalom" csak akkor válhat
valósággá, ha minden szakterületen (így a földügy

területén is) az oktatás lépést tart a technikai, tech-
nológiai fejlõdéssel, és maximálisan kielégíti a
szakemberekkel szemben támasztott, egyre nö-
vekvõ igényeket.

Közhelynek számít, de nem lehet eléggé hang-
súlyozni az egyszer megszerzett tudás egyre gyor-
suló avulását, devalválódását. A fejlõdés, a lépés-
tartás záloga a folyamatos, de legalábbis rendsze-
res képzés.

Az elõzõekben érintõlegesen már említettem az
ingatlan-nyilvántartó szervezõ képzés fontossá-
gát, ami jól példázza azt a törekvést, hogy az elsõ
vonalban dolgozó munkatársak minél felkészül-
tebben, magasabb színvonalon végezhessék mun-
kájukat. Több száz földhivatali dolgozó fõiskolai
képzése folyik jelenleg is, ami jelzi a kedvezõ
irányt. Természetesen nem csak róluk van szó, a
mérnököknek, technikusoknak ugyanígy szüksé-
gük van arra, hogy posztgraduális képzések vagy
célzott, tematikus tanfolyamok keretében sajátít-
sák el a szakmai újdonságokat. Hiszem azt, hogy
a mostani Vándorgyûlés is jó alkalom volt minden
résztvevõ szellemi gazdagodására.

Engedjék meg, hogy a magam szûkebb szakte-
rületének, jelenlegi hivatalom feladatainak aktuá-
lis kérdéseirõl és szakigazgatási kapcsolódásáról
is szót ejtsek.

A Kormány Nemzeti Földalapot érintõ program-
ja ugyanis csak Önökkel – és itt elsõsorban a föld-
hivatali munkatársakra gondolok – valósítható meg.
Nem kell külön hangsúlyoznom, hiszen nap, mint
nap a bõrükön érzik az együttmûködés terheit.

Az eredményes munka záloga a jó együttmûkö-
dés – amely az állampolgároknak nyújtott felvilá-
gosító munkától kezdve, a területen dolgozó kol-
légáim számára biztosított elhelyezésen keresztül
a gyors adatszolgáltatásig – sokféle formában
nyilvánul meg. Köszönettel tartozom az eddigi te-
vékenységükért, és kérem, hogy továbbra is bizto-
sítsák azt a hátteret számunkra, amely nélkül el-
képzelhetetlen a kitûzött célok megvalósítása. A
birtokrendezéssel és ezen belül a földalappal kap-
csolatos program még az elején tart, de egyértel-
mû, hogy a jövõben fontos szerepe lesz a mezõ-
gazdaság és a birtokszerkezet ésszerû és hasznos
kialakításában.

A „termõföldért életjáradékot” programunkat –
amely már jelenlegi formájában is sikeresnek ne-
vezhetõ – tovább kívánjuk bõvíteni.

Hamarosan a Kormány elé kerül a 255/2002.
számú kormányrendelet módosításának tervezete,
mely szerint a Nemzeti Földalapkezelõ Szervezet
a jövõben tulajdoni hányadként nyilvántartott ter-
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mõföldekre is kiterjeszti az életjáradékra váltás le-
hetõségét. A változás természetesen további fel-
adatokat generál az Önök számára is, amihez is-
mételten kérem a szükséges közremûködésüket.

Végül, de nem utolsó sorban szeretném megkö-
szönni a Magyar Földmérési, Térképészeti és Táv-
érzékelési Társaság vezetõinek és tagságának azt
az odaadó és magas szintû szakmai munkát, ami-
vel hathatósan segítik a földügyi szakterület tevé-
kenységét, ezen belül is a hivatali apparátusnak
nyújtott segítséget.

A teljesség igénye nélkül ki kell emeljek né-
hány, a Társaság szervezésében a közelmúltban
lebonyolított eseményt. Így a tavaly novemberben
megrendezett „Ingatlan-nyilvántartás vagy telek-
könyv” címû konferenciát, melynek konklúziója-
ként megfogalmazott ajánlásait a minisztérium
vezetése jól hasznosította a már említett érvrend-
szer kidolgozása során.

Ugyancsak igen sikeresnek és hasznosnak mi-
nõsíthetõ a Magyar Tudományos Akadémia elnö-
ke és dr. Németh Imre miniszter úr védnökségével

megtartott, a Nemzeti Kataszteri Program felgyor-
sításáról szóló szakmai konferencia.

Biztos vagyok abban, hogy az ott elhangzottak
is hozzájárultak a vonatkozó kormány-elõterjesz-
tés elfogadásához.

Elismerésemet és köszönetemet kell kifejez-
nem a Társaság gondozásában megújult külsõvel
és tartalommal megjelenõ Geodézia és Kartográ-
fia címû szakfolyóirat fõszerkesztõjének, Szer-
kesztõbizottságának és szerzõinek is. Nemcsak a
színvonalas tartalom miatt, hanem azért is, mert a
lap folyamatosan biztosítja a földügyi, földmérõ
és térképész szakemberek és minisztériumi veze-
tõk közötti kölcsönös információcsere lehetõsé-
gét.

Még egyszer megköszönöm meghívásukat és a
lehetõséget, hogy szólhattam Önökhöz. A Ván-
dorgyûlés hátralévõ részében jó tanácskozást és
személy szerint minden kollégának (minden részt-
vevõnek) jó egészséget, munkájukhoz további sok
sikert kívánok.

Köszönöm, hogy meghallgattak.

Tisztelt Vándorgyûlés!
Megtiszteltetés számomra, hogy részt vehetek a

földügyi szakigazgatás területén tevékenykedõ Ma-
gyar Földmérési, Térképészeti és Távérzékelési Tár-
saság (MFTTT) mostani Vándorgyûlésén. Ebbõl az
alkalomból az FVM nevében tisztelettel köszöntöm
a Vándorgyûlést, annak minden résztvevõjét.

Külön öröm számomra az is, hogy az MFTTT –
a már kialakult gyakorlatnak megfelelõen – ezen a
tanácskozáson is a program jelentõs részében a
földügy feladataival és a tervezett, illetõleg folya-
matban lévõ fejlesztési programokkal kíván fog-
lalkozni. Örömmel állapítom meg azt is, hogy a
mostani rendezvény résztvevõinek (és elõadói-
nak) jelentõs része a földügyi igazgatás intézmé-
nyeit képviseli. Így egyrészt esélye van annak,
hogy az egyes témákat hozzáértõ szakemberek vi-
tatják meg, másrészt ez (a magas földügyi részvé-

teli arány) is igazolja az MFTTT és az FVM föld-
ügyi vezetése között kialakult kölcsönös és haté-
kony együttmûködést.

Elõadásom keretében ennek megfelelõen ugyan-
csak a földügyi szakigazgatás fõ fejlesztési prog-
ramjait kívánom vázolni. Ennek szakmai-technikai
vonatkozásait a jelenlévõ szakemberek bizonyára
kellõ részletességgel fogják megvitatni, és így még
sikeresebben lehet megvalósítani a földügy (föld-
mérés, térképészet, ingatlan-nyilvántartás, föld-
védelem) fontos fejlesztési célkitûzéseit.

1. Elõzmények

A rendszerváltás hatására valósult meg hazánk-
ban a termõföld privatizációja, és ennek következ-
ményeként került elõtérbe a tulajdon biztonságá-
nak fokozottabb szavatolása. A politikai és gazda-
sági folyamatok hatása megjelent a földhivatalok-
ban is, a tulajdon nyilvántartásával szemben ma-
gasabb elvárásokat követelve.

Tájékoztató a földügyi szakág 
fejlesztési elképzeléseirõl*

Dr. Berczi Norbert helyettes államtitkár

* Az  MFTTT Vándorgyûlésén (Debrecen, 2003. július 12.)
elhangzott megnyitó elõadás szerkesztett változata.


